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ادامه از صفحه 2
ح کرد: ملت ایران یک انتخاباتی می خواهد با  روحانی مطر
مشارکت. چطور این مشارکت امکان پذیر است؟ با همان جمله 
بعدی ایشان؛ مشارکت و رقابت. با رقابت امکان پذیر است. 
چگونه رقابت امکان پذیر است؟ آنجا که مردم احساس رقابت 
کنند، وجدان عمومی مردم احساس رقابت کند. آنجا که مردم 
احساس سلامت کنند، احساس امنیت کنند، ببینند آن چه از آنِ 
ملت است، در خدمت ملت است و در خدمت یک جناح نیست. 
این را مردم باید احساس کنند، ببینند. وی بیان کرد: صداوسیما 
از آنِ ملت است. این را مردم باید احساس کنند. نیروهای مسلح به 
عنوان حافظ ملت و کشور و نظام از آنِ همه ملت اند. وی ادامه داد: 
همه این نهادهای عظیم و بزرگ فوق جناح و فراجناح هستند. 
به گونه ای باید عمل کنند که مردم احساس کنند یک انتخاباتی 
گر صلاحیتی تائید می شود یا رد می شود، این تائید و  هست که ا
رد باید شفاف، قانون مند و بی طرفانه باشد. همه باید احساس 
گر وجدان  کنند. قاضی در این امر کیست؟ وجدان عمومی مردم. ا
عمومی مردم این قضاوت را کرد که صلاحیت ها بر مبنای بی طرفی 
گر مردم  و قانونمند و به صورت شفاف برای مردم بیان شد و ا
احساس کردند بر مبنای قانون ممکن است افرادی رد صلاحیت 
شوند، با کمال میل هر دو را می پذیرند، هم صلاحیت را و هم رد 
صلاحیت را. روحانی عنوان کرد: خدا نکند آن روز پیش بیاید که 
مردم احساس کنند صلاحیت ها و ردصلاحیت ها سلیقه ای، 
، روزِ خطر برای نظام و انقلاب  حزبی و جناحی شده است. آن روز
گر هاشمی رفسنجانی در جمع  ماست. روحانی ابراز داشت:  امروز ا
ما بود و این شرایط فوق العاده کشور را احساس می کرد چه می کرد؟ 
من مطمئنم هاشمی خانه را اختیار نمی کرد. حسن روحانی ابراز 
عقیده کرد: برای اولین بار در سال ۹۸ و ۱۴۰۰ ما انتخابات حداقلی 
داشتیم. این درد را به کجا ببریم؟! خب در ۹۸ شما که می گفتید 
کم محبوبیت ندارد، خوب تائید می کردید آن هایی را  دولت حا
که طرفدار دولت بودند. به نظر شما که محبوبیت نداشتند، رأی 
هم نمی آوردند. خیلی هم برای تان خوب بود که. چرا هرکس در 
۹۸ کوچک ترین نسبتی، کوچک ترین حمایتی از دولت کرد او را رد 
صلاحیت کردید؟ چرا چنین کاری کردید؟ شما که گفتید این دولت 
اصلا محبوبیت ندارد در جامعه! کسی آن را قبول ندارد! خوب همه 
طرفداران دولت را تائید می کردید و آن ها رأی نمی آوردند و حرف 
شما به کرسی نشانده می شد. رئیس جمهور پیشین تصریح کرد: 
کثریت مردم پای صندوق آرا نیامدند.  چرا ۹۸ کاری کردیم که ا
البته طبق قانون، یک انتخابات زیر ۵۰ درصد هم قانونی است. 
نمی توانیم بگوییم این انتخابات درست نیست، به هر حال قانونی 
است. اما آن انتخاباتی است که ملت ما در انقلاب به دنبال آن بود، 
آن انتخاباتی است که امام توصیه می کرد، آن انتخاباتی بود که 
می توانست قدرت ملی را بالا ببرد. آن انتخاباتی بود که مردم را آرام 
می کرد. ما انتخابات ۹۲ و ۹۶ داشتیم. در ۹۲ نزدیک ۷۳ درصد، در 
۹۶ بیش از ۷۳ درصد. مردم پای صندوق آرا آمدند، رأی دادند. 
عضو مجلس خبرگان رهبری بیان کرد: ملت وقتی پشت سرِ یک 
دولت، باشد دولت پیش می برد. بله امروز هم مشکلات وجود 
دارد. این مشکلات قابل حل است. چطور امکان پذیر است؟ با 

یک انتخابات پرشور. 
  امتحان تاریخی شورای نگهبان

روحانی بیان کرد: هنوز چند روز وقت داریم. من البته آن 
امیدواری را که چند ماهِ پیش داشتم، امروز آن امیدواری را ندارم. 
آنچه در شرایطی دیدم که هیات های نظارت عمل کردند؛ اما هنوز 
هم ناامید نیستم. امروز روز امتحان بزرگ تاریخی برای شورای 
محترم نگهبان است. تاریخ راجع به شورای نگهبان در این روزها 
و عملکرد آن قضاوت خواهد کرد. من امیدوارم در این فرصت 
باقی مانده کاری کنند مردم امیدوار شوند، مردم پای صندوق 
بیایند. باز می خواهیم کاری بکنیم که رقیب اولِ منتخبِ اولِ ملت 
آرای باطله باشد؟! در ۱۴۰۰ رقیب کسی که انتخاب شد، هیچ کس 
نبود جز آرای باطله. رأی اول رأی رئیس جمهور بود، رأی دوم آرای 
باطله! خب چرا این کار را کردیم؟! چرا ۳ میلیون و هفتصد هزار، چرا 
حدود ۴ میلیون نفر رفتند رأی سفید و باطله به صندوق ریختند! 
چرا این کار را کردیم؟! خب یک نفر دیگر را تائید می کردیم یک 
انتخابات رقابتی به پا می شد. ببینید مقام معظم رهبری سخن 
که کشور  گر تحول می خواهید ) بسیار مهمی فرمودند، فرمود ا
نیاز به تحول دارد( در سایه انتخابات است. ما تحول می خواهیم. 
ملت ما تحول و تغییر می خواهد. مشروعیت کل نظام ما با رأی 

ملت است.  
  هاشمی به مردم باور داشت و انتخابات را مهم می دانست
معاون اول رئیس جمهور در دولت های یازدهم و دوازدهم در 
کبر هاشمی رفسنجانی که در بنیاد  مراسم سالگرد ارتحال آیت ا.. ا
بین المللی اسرا قم برگزار شد، اظهار داشت: هاشمی رفسنجانی 
دغدغه ایران داشت؛ قطب نمای زندگی سیاسی او چه در وجه 
انقلابی و چه در دوران حکمرانی حتی از نگاه انتقادی، متمرکز 
بر مساله ایران بود. مساله ایران را توسعه یافتگی و جبران عقب 
ماندگی های آن می دانست به همین دلیل از دوران مبارزه سرمشق 
خود را امیرکبیر قرار داد چون هم مبارزه با استبداد و استعمار و 
هم شیوه نگاه او در مبارزه چراغ راهنمای توسعه ایران را از نظر 
دور نمی داشت. اسحاق جهانگیری گفت: حل مسائل پیش روی 
کشور نیازمند توجه به محیط پیرامونی است. یعنی باید از اصلاح 
نگرش ها، رویکردها و ساختارهایی شروع کنیم که پدیدآورنده این 
مسائل بودند. اصلاحات بزرگ اقتصادی پیش نیازهایی دارد. اولین 
پیش نیاز این است که مدیرانی این اصلاحات را برعهده بگیرند که 
کثریت  کثریت قاطع ملت ایران باشند. بدون اعتماد ا مورد اعتماد ا
ملت ایران نمی شود چنین کاری انجام داد. وی افزود: برای جلب 
کثریت ملت، مهم ترین مساله باید این باشد که اصلاحات ما  اعتماد ا
باید از این شروع شود که مشارکت مردم، نخبگان و فعالان حوزه های 
مختلف سیاسی، فرهنگی، اقتصادی و اجتماعی را جلب کنیم. 
جهانگیری اظهار کرد: ما برای این منظور نیازمند بازسازی سرمایه 
اجتماعی کشور هستیم. سرمایه اجتماعی هردولتی برای حل 
مشکلات کشور معجزه می کند. جهانگیری تصریح کرد: هاشمی به 
مردم باور داشت لذا انتخابات را مهم می دانست. همواره فکر می کرد 
باید از منظر انتخابات مسائل را حل کند. خودش همواره در معرض 
رای مردم بود. معاون اول دولت قبل بیان کرد:  ما انتخابات مهمی 
پیش رو داریم. در دو انتخابات قبلی، مردم خیلی رنجیده شدند و 
مشارکت مردم زیر ۵۰ درصد بود. رهبری در دوم دی ماه سخنرانی 
مهمی کردند. همین چهار کلمه مشارکت، سلامت، امنیت و رقابت 
را در ابتدای سال در دیدار کارگزاران هم مطرح کردند. احساس من 
این بود که آنهایی که باید پیام رهبری را می گرفتند نگرفتند. رقابت را 
تعریف ساده و سطحی کردند. به نظرم، مخاطب اصلی پیام رهبری، 
شورای نگهبان، دستگاه های نظارتی و وزارت کشور و دولت هستند. 

از دغدغه توسعه ایران تا باور به انتخابات

 

گزارش

ح کرد:  حشمت ا... فلاحت پیشه مطر
هیچ بازیگری در منطقه دست 

برتر را ندارد
یک تحلیلگر مسائل بین الملل در خصوص 
حمله آمریکا به یمن اظهار داشت: معتقدم 
حمله به یمن با چراغ سبز برخی از کشور های 
منطقه انجام شد، که مهم ترین آن عربستان بود 
که بن سلمان اعلام کرد به رغم جنگ غزه، خللی 
در روند ایجاد رابطه عربستان با اسرائیل به وجود 
نیامده است. این امتیازی بود که عربستان به 
آمریکا و متحدینش داد. حشمت ا... فلاحت 
پیشه گفت: واقعیت موضوع این است که شاید 
نیرو های  تضعیف  عربستان  مدت  کوتاه  در 
حوثی را در راستای منافع خودش بداند، اما 
در بلندمدت ثبات منطقه ای دچار چالش 
جدی می شود. علت اصلی مسائل منطقه و 
مشکلاتی که در منطقه ایجاد شده، اقدامات 
نتانیاهو است. آمریکا و اسرائیل به جای فشار 
به نتانیاهو و کنترل جنگ در غزه، در واقع با 
معلول های آن از جمله یمن مقابله می کنند. 
خب این عملا باعث می شود مخالفت های 
منطقه ای با سیاست های اسرائیل، مخالفت 
با سیاست های آمریکا و انگلیس در منطقه را 
گسترش دهد. حشمت ا... فلاحت پیشه گفت: 
این حملات نه تنها کمکی به ثبات بین المللی 
نمی کند، بلکه حتما به بی ثباتی دامن می زند. 
وی با بیان اینکه دیپلماسی در منطقه تعطیل 
شده است، تصریح کرد: مجموعه آمد و شد های 
دیپلماتیک هم نشان داد هریک از بازیگران 
به دنبال منافع خودشان هستند و هیچ یک 
به دنبال پایان دادن به این بحران نیستند. 
به هر حال نتیجه این است که عملا سه آبراه 
و سه منطقه دریایی با ناامنی جدی مواجه 
شده است. هم خلیج فارس و دریای عمان 
خ و مدیترانه؛ از زمان جنگ  و هم دریای سر
کنون یک جنگ تا این شعاع و  جهانی دوم تا
برد ویرانگر نداشته است. نماینده ادوا مجلس 
بیان کرد: اغلب گروه های مقاومت به این نتیجه 
رسیده اند که یک ائتلاف بی رحمانه ای برای 
نابودی آن ها شکل گرفته است. به هر حال علت 
اینکه مقاومت روز به روز مسلح تر شد، این بود که 
کسی اعتراض مقاومت را نشنید و همین باعث 
شد تا جریان مقاومت روز به روز مسلح تر شود. 
این جریانات حاصل یک سلسله اعتراضاتی بود 
که در کشور های مختلف شکل گرفت و تبدیل 
به یک زنجیره شد. مثلا اعتراض به تبانی برخی 
از کشور های عربی با آمریکا و کشور های غربی، 
اعتراض به عدم حضور دموکراسی در برخی از 
کشور های منطقه، اعتراض به جنایت اسرائیل 
علیه فلسطین و اعتراض به سیاست های فرصت 

گرایانه آمریکا و انگلیس در منطقه. 
    هیچ بازیگری در منطقه دست برتر را ندارد
رئیس کمیسیون امنیت ملی مجلس دهم 
کردن این جریانات  کن  با بیان اینکه ریشه 
غیرممکن است، بیان کرد: شعاع این جریانات 
همراه با بی ثباتی منطقه گسترش پیدا می کند، 
آنهم در شرایطی که مخالفت با سیاست زمین 
سوخته اسرائیل در غزه بین المللی شد و به 
صورت بی سابقه ابعاد حقوقی به خود گرفت. 
معتقدم این حمله بی ارتباط با روند حقوقی 
گرفته در دیوان ای سی سی )دیوان  شکل 
بین المللی کیفری( علیه اسرائیل نیست. وی 
عنوان کرد: در این دیوان برای اولین بار است که 
یک پرونده در این سطح و جدیت علیه اسرائیل 
شکل می گیرد. دیوان بین المللی کیفری هم 
براساس اساسنامه روم ۱۹۹۹ است؛ که بر اساس 
کمیت ملی کشورها،  غ از حا این اساسنامه که فار
گر کسانی جنایت علیه بشریت را شکل دهند،  ا
قابلیت پیگیری جدی قرار می گیرند و با شکایت 
آفریقای جنوبی پرونده اسرائیل به جریان 
خ داد خلاف نظر آمریکا،  افتاده است. آنچه ر
کنون از عاملان  انگلستان و حتی هلند است که ا
و پشتیبانان حمله به یمن محسوب می شود. 
فلاحت پیشه ابراز داشت: اعتقادم بر این است 
که بسیاری از این بی ثباتی ها قابل پیشگیری 
کتبر درمنطقه شکل  بود. دیپلماسی که از ۷ ا
گرفت، شبیه بسیاری از روند ناموفق دیپلماتیک 
کاذب بود. زیرا  در منطقه، یک دیپلماسی 
بازیگرانی که در آنجا حضور داشتند، یا به دنبال 
طولانی تر شدن بحران بودند یا می خواستند 
فقط گلیم خودشان را از آب بیرون بکشند. در 
بدترین حالت هیچ یک از آن ها نقش موثری در 
منطقه نداشتند. در تمام روند های دیپلماتیک 
دیدیم که نه تنها جایگاهی برای ایران دیده 
نشد، حتی چین و روسیه سعی کردند تا ایران را از 
روند های دیپلماتیک دور نگه دارند. این استاد 
دانشگاه با اشاره به این موضوع کورسوی توافق 
نانوشته میان ایران و آمریکا هم خاموش شد، 
گفت: توافق نانوشته ایران و آمریکا یک توافق 
گیر و البته دائم بود. برای اینکه  نانوشته، اما فرا
هر گاه دو طرف احساس کردند ممکن است 
بحرانی از کنترل خارج شود، می توانستند برای 
کره ای داشته باشند و  کنترل بحران باهم مذا
مانع از گسترش بحران شوند. متاسفانه این 
کورسوی که در عمان شکل گرفته بود هم از 
کید بر این موضوع  بین رفت. فلاحت پیشه با تا
که هیچ بازیگری در منطقه دست برتر را ندارد، 
گفت: ما نمی توانیم منطقه را براساس یکسری 
عملیات های نظامی بررسی کنیم. امروز تحولات 
منطقه مولفه های بین المللی دارد. یعنی از 
نشست دادگاه لاهه هلند تا آبراه های بین المللی 
کنون از فضای مجازی  به ویژه افکار عمومی که ا
اثر می پذیرد، به هرحال امکان یارگیری را به 
جریانات ضد آمریکایی و ضد اسرائیلی وحتی 
ضد انگلیسی داده، این ها هستند که واقعیت 

منطقه را شکل می دهند. 

علی صوفی درگفت و گو با »آرمان ملی«: 

اصلاح طلبی باقی نمانده اصلاح طلبی باقی نمانده 
که در انتخابات مشارکت کنندکه در انتخابات مشارکت کنند

  نتیجه بررسی صلاحیت ها اعلام شده است و از سوی 
کید زیادی بر پرشور برگزار شدن انتخابات صورت  دیگر تا
گرفته از نظر شما مجلس آینده چه تفاوتی با مجلس کنونی 

خواهد داشت؟
متفاوتی  مجلس  آینده  مجلس  که  است  آن  واقعیت   
نخواهد بود چون علاوه بر محدودیت هایی که درگذشته برای 
انتخابات وجود داشت، محدودیت های جدیدی هم اضافه 
شد. قانون جدید انتخابات و پیش ثبت نام و همه این موارد 
مانعی بر فضای مشارکتی  گذاشته بود. بنابراین کاملا مشخص 
که دست اندرکاران انتخابات طی می کنند  بود با روندی 
گشایشی در انتخابات حاصل نخواهد شد و این مورد هم 

پاشنه آشیل مشارکت مردم در انتخابات است. 

دست  و  کنونی  دولتمردان  می رسد  نظر  به  پس   
اندرکاران برگزاری انتخابات حتی حاضر نبودند از مواضع 

کمیت کوتاه بیایند؟ خود در یکدستی حا
ریاست  انتخابات  و   ۱۳۹۸ سال  در  مجلس  انتخابات 
که تحت عنوان  که جریانی  ۱۴۰۰ نشان داد  جمهوری در 
خالص ساز در حال تلاش است، به هیچ وجه حاضر نیست 
از قدرتی که به دست آورده کوتاه بیاید و حتی برای ایجاد 
مشارکت بیشتر مردم در انتخابات ریسک نمی کند و فضایی 
را به وجود نیاوردند که غیرخودی ها هم بتوانند رقابت کنند. 

افزایش  برای  درخواست  نوعی  صورت  هر  در  اما   
مشارکت مردم ارائه شده بود و رهبری بر این مورد مهر 
کیدات اما توجهی به  کید زده بودند، چرا با وجود این تا تا

اصل پرشور برگزار شدن انتخابات صورت نگرفت؟
 بله مقام معظم رهبری در ابتدای سال و در مشهد اولین 
علائم را برای حضور پرشور در انتخابات ارسال کردند. رهبری 
در سخنرانی که هر ساله در مشهد ارائه می کنند از مسئولین 
گی داشته باشد. یکی مشارکت در  خواست که انتخابات ۴ ویژ
انتخابات دومی رقابت در انتخابات و سومی امنیت در برگزاری 

انتخابات و چهارم سلامت انتخابات.
ایشان در مشهد دستور دادند که روی این چهار محور 
باید کار شود و بررسی شود که چه باید کرد که انتخابات چهار 
گی فوق را داشته باشد. این سخنان علامت مثبتی از سوی  ویژ
رهبری انقلاب بود و این امید را ایجاد کرد که شاید دست 
اندرکاران انتخابات روی مواضعی که ایشان ارائه دادند کار 
ح همه جانبه  جدی کنند و طرحی را ارائه دهند که این طر
گی هایی که ایشان فرمودند برگزار  باشد تا انتخابات با ویژ
گردد، اما هرچه انتظار کشیدیم هیچ خبری نشد و حتی یک 
برگ گزارش در این ارتباط ارائه نگردید. بنده تنها به واسطه 
دبیرکلی در جبهه اصلاحات فعال نیستم. در شورای مرکزی 
خانه احزاب هم عضویت دارم و در این شورا همه احزاب 
اصولگرا، اصلاح طلب و مستقل حضور دارند. در این شورا هم 
همه پیگیر بودند که انتخابات پرشور و رقابتی برگزار شود. 
اتفاقا اصولگراها هم بیش از دیگران پیگیر بودند که انتخابات 

پرشور برگزار شود و همه در انتظار بودند وزارت کشور در این 
رابطه طرحی را ارئه دهد اما این مورد کاملا مسکوت باقی 

گذاشته شد و انگار نه انگار فرمانی صادر شده بود. 

  از سوی خانه احزاب در این ارتباط به وزارت کشور 
تذکری داده نشد؟

 با معاون وزیر کشور جلسه داشتیم و حتی در یک همایش 
ح شد اما پاسخی در این  با حضور وزیرکشور این سوال مطر

ارتباط از سوی وزارت کشور داده نشد. 

کرد.   مجلس تغییراتی را در قانون انتخابات ایجاد 
این تغییرات را تا چه اندازه در راستای پرشور برگزار کردن 

انتخابات می دانید؟
 مجلس شورای اسلامی قانونی را در ارتباط با انتخابات 
به تصویب رساند که به نظر من توجهی به برگزاری انتخابات 
پرشور در آن صورت نگرفته بود. به عبارت بهتر دولت لایحه ای 
را در ارتباط با بهبود شرایط انتخابات با توجه به فرمایش 
رهبری به مجلس ارائه نداده بود و مجلس نیز در تغییراتی که 
ایجاد کرد توجهی به این چهار محور انجام نداد و هر دو یعنی 
دولت و مجلس راه خود را رفتند و بازنگری قانون انتخابات در 
دستور کار قرار گرفت و با ایجاد پیش ثبت نام حیطه قوانین 
مربوط به نظارت را افزایش دادند و با تصویب این قانون، 
انتخابات را از مسیر اصلی خارج کردند و این موارد نشان داد 
کمیت یعنی دولت و مجلس و شورای نگهبان در زمینه  که حا
افزایش مشارکت راه خود را رفتند. روندی که طی کردند در 
ابتدا تحدید بود و محدودیت ها را افزایش دادند دوم بدون 
توجه به انتقادها و نظرها هر آنچه را خواستند تحمیل کردند. 

 معنای این اقدامات در شرایطی که دستور مشارکت 
کثری داده شده بود، چیست؟ حدا

 معنای این تغییرات و تحرکات در حیطه انتخابات این 

کمیت کنار  کثری از سوی برخی در حا بود که مشارکت حدا
گذاشته شده و این روند ادامه پیدا کرد تا به اینجا رسیدیم 
که عملا مشاهده می شود که انتخابات آینده با این تفاصیل 

نشان دهنده انتخابات پرشوری نخواهد بود. 

 اصلاح طلبان با این نوع رویکرد در انتخابات چگونه 
در  حضور  سر  بر  اختلاف  برخی  وجود  آیا  کردند  رفتار 

انتخابات در درون جبهه اصلاحات جدی است؟
 در درون جبهه اصلاحات عده ای با توجه به شرایط سیاسی 
که در سال  کشور و شرایط بین المللی و خصوصا حوادثی 
گذشته اتفاق افتاده بود و با توجه به فرمایشات مقام معظم 
رهبری احساس می کردند حتما گشایشی ایجاد خواهد شد و 
بسیاری پیش ثبت نام کردند به ویژه برخی از احزاب در این 
ارتباط سنگ تمام گذاشتند و در ارتباط با عدم استقبال 
البته  شدند.  گله مند  نام  ثبت  پیش  از  اصلاحات  جبهه 
جبهه اصلاحات از همان ابتدا پیام روشنی داد و اعلام کرد 
که توصیه ای در ارتباط با انتخابات ندارد و هر حزبی هر طور 
که صلاح دید عمل کند. در نتیجه احزابی که حتی احتمال 
نمی دادند مقداری هم که شده انتخابات رقابتی باشد در 
انتخابات پیش ثبت نام هم نکردند، اما گروهی هم البته مانند 
حزب ندا و اعتدال و توسعه در انتخابات پیش ثبت نام کردند 
اما نتایج رد صلاحیت ها به گونه ای اعلام شد که حتی گروهی 
که بر جبهه اصلاحات ایراد می گرفتند که باید از فرصت ها 
استفاده شود هم اعلام می کنند که نتیجه بررسی صلاحیت ها 
به اثبات رسانده که عملا زمینه ای برای برگزاری انتخابات 
کید دارد که  رقابتی وجود ندارد. البته این مورد هم جای تا
گر تمام این افراد تایید صلاحیت می شدند چون بخشی از  ا
جامعه انگیزه ای برای حضور در انتخابات ندارند عملا اتفاق 

خاصی هم در انتخابات نمی افتاد. 

 موضع احزابی که خواستار حضور پرشور فعال سیاسی 
کنون با رد صلاحیت ها  در پیش ثبت نام در انتخابات بودند ا

چیست؟ 
 شاهد هستیم حزب اعتدال و توسعه که بیش ترین پیش 
ثبت نام در انتخابات را داشته، از طریق سخنگوی حزب اعلام 
کرده است که به سمت تک حزبی در حال حرکت هستیم و 
هیچ صلاح طلبی باقی نمانده است و حزب ندای ایرانیان هم 
همین عکس العمل را نشان داد. این احزاب بسیار امیدوار 
بودند که بتوانند لیستی پر پیمان ارائه دهند، اما نتیجه این 
شد که نباید امیدی به برگزاری انتخابات رقابتی داشت. به 
صرف اینکه پزشکیان و مطهری تایید شده نمی توان لیست 
انتخاباتی داد و منطق حکم می کند که اصلاح طلبان انتظار 
نهایی را بکشند اما این انتظار هم بی فایده بود و طبیعی است 
که زمانی که اصلاح طلبان کاندیدا نداشته باشند نتوانند در 
انتخابات حاضر شوند. ضمن اینکه بستن یک لیست اعتدالی 
اصلاحاتی هم که در گذشته در جبهه اصلاحات عنوان شده 

بود، دیگر قابلیت عملیاتی شدن ندارد. 

آرمان ملی - احسان کرمانشاهی: همه 
معادلات امنیتی منطقه بعد از طوفان الاقصی 
برای  که  آمریکایی ها  است.  خورده  برهم 
حفظ اسرائیل روز و شب خود را به هم دوخته 
بودند و علنا به حمایت لجستیکی از اسرائیل 
می پرداختند این حمایت خود را وارد دوران 
جدی تری کردند، به طوری که حتی از حمله 
به یمن هم کوتاه نیامدند تا پیش از این با 
طوفان الاقصی کل منطقه دچار تحول شده 
بود اما با حمله اخیر آمریکا و انگلستان به یمن 
گریبان  در حمایت از اسرائیل التهابی تازه 
منطقه را گرفته است که بعید نیست آثار آن 
ج از منطقه درگیر جنگ کشیده  حتی به خار
شود. در هر صورت باید در انتظار نشست تا از 
کنش های متعدد به اقدام عملیاتی  یکسو وا
آمریکا علیه یمن اعلام شود و از سوی دیگر در 
زمینه عملیاتی نیز باید دید که یمن چه خواهد 
کرد و در چه سطحی رفتار خود را در برابر آمریکا 
و اسرائیل در حمایت از مردم بی دفاع غزه 

ادامه خواهد دارد. 
 ائتلاف دریایی به نام امنیت

 بعد از اینکه یمن عملا بندرهای اسرائیل 
خصوصا بندر ایلات را با حمله به کشتی های 
رژیم صهیونیستی در باب المندب و دریای 
سرخ به تعطیلی کشاند ایالات متحده آمریکا 
اعلام کرد که ائتلافی را از کشورهای مختلف 
جهان برای امنیت در باب المندب تشکیل 
داده است. البته در نهایت آمریکا- انگلستان 
و فرانسه در این ائتلاف همکاری کردند. این 
ائتلاف به رهبری آمریکا تلاش کرد در ابتدا در 
برابر موشک ها و پهپادهای یمن از قدرت 
تدافعی استفاده کند اما مقابله آنها با اقدامات 
یمن عملا باعث تشدید برخی درگیری ها در 
دریای سرخ شد و در نهایت آمریکا و انگلستان 
ک این  دست به اقداماتی علیه یمن در خا

کشور زدند. 
 کلید واژه شورای امنیت

خ پای  گرفتن تنش در دریای سر با بالا

شورای امنیت به موضوع باز شد و پنجشنبه 
قطعنامه  ملل  سازمان  امنیت  شورای 
کردن  آمریکا مبنی بر محکوم  پیشنهادی 
کشتی های  عملیات های ارتش یمن علیه 
تصویب  را  خ  سر دریای  در  صهیونیستی 
کرد. در این قطعنامه، بر ضرورت حفاظت 
کید شده است.  از امنیت ناوبری دریایی تا
نبنزیا، نماینده روسیه در این شورا ضمن 
ابراز نگرانی روسیه درباره وضعیت امنیتی 
خ، اما تصریح کرد: »آمریکا و  در دریای سر
متحدانش در تلاش برای تحمیل راهکارهای 
که عامل  کشتار در غزه،  یکجانبه هستند. 
باید  است،  خ  سر دریای  وضعیت  اصلی 
متوقف شود.« نماینده آمریکا در این نشست 
مدعی شد: تصویب قطعنامه علیه حملات 
حوثی ها در دریای سرخ، نشان دهنده اتحاد 
ما در برابر نقض قانون است. یمنی ها بار دیگر 
با حمله ای پیچیده سعی کردند بر مسیرهای 
از  برخی  بگذارند.  تأثیر  تجاری  کشتیرانی 

تحلیلگران تصویب این قطعنامه در شورای 
امنیت علیه یمن را نوعی مجوز این شورا برای 
حمله به یمن اعلام کردند که البته ساعاتی 
بعد شاهد عملیات علیه یمن توسط آمریکا 

و انگلستان بودیم. 
کنش ها  حمله آمریکا به یمن و وا

رژیم  از  حمایت  در  انگلیس  و  آمریکا 
یمن  ک  خا در  اهدافی  به  صهیونیستی 
تجاوز کردند. فرمانده نیروی هوایی آمریکا 
کرد: نیروی هوایی آمریکا  در منطقه ادعا 
اعلام کرد که نیرو های آمریکایی و متحدانش 
بیش از ۶۰ نقطه را در ۱۶ مکان در یمن، هدف 
بر اساس این اعلام، نقاط  قرار داده اند. 
مورد هدف، شامل هسته های فرماندهی 
کنترل، انبار های مهمات، سیستم های  و 
پرتاب، تأسیسات تولید و سامانه های رادار 
دفاع هوایی بوده و در این حملات از بیش از 
یکصد قطعه »مهمات هدایت شونده دقیق« 

استفاده شده است. / ادامه در صفحه ۷

 نمی توانیم لیستی ارائه کنیم

با تایید صلاحیت مطهری و پزشکیان 
نمی توان لیستی در انتخابات ارائه داد

همه اصلاح طلبان هم تایید می شدند 
اتفاق خاصی نمی افتاد

رهبری در ســخنرانی که هر ســاله 
در مشــهد ارائه می کنند از مسئولین 
خواست که انتخابات 4 ویژگی داشته 
باشــد. یکی مشــارکت در انتخابات، 
دومی رقابت در انتخابات و ســومی 
امنیت در برگزاری انتخابات و چهارم 
ســامت انتخابات. ایشــان در مشهد 
دستور دادند که روی این چهار محور 
باید کار شود و بررســی شود که چه 
باید کرد که انتخابات چهار ویژگی فوق 

را داشته باشد

گزارش »آرمان ملی« از حمله آمریکا و انگلستان به یمن؛ 

حمله به 60 نقطه با 100 موشک

 آرمان ملی- احسان اسقایی: دمادم انتخابات است و فضای 
سیاسی کشور فعلا سرد. مقام معظم رهبری خواستار باشکوه برگزار 
وجی تایید صلاحیت ها جز چند  شدن انتخابات شده اند اما خر
تغییرکوچک نبود و عملا به نظر نمی رسد حتی با تایید صلاحیت 
پزشکیان ها و مطهری ها تغییری در خروجی تایید صلاحیت ها اتفاق 

افتاده باشد. »آرمان ملی«در این ارتباط با علی صوفی، وزیر رفاه دوران 
اصلاحات و دبیرکل حزب پیشرو اصلاحات به گفت وگو پرداخته است. 
او نیز اعتقاد دارد هرچند رهبری دو بار در مورد لزوم پرشور برگزار شدن 
کید کرده اند، اما ظاهرا با این سطح از تاییدصلاحیت ها  انتخابات تا

شاهد برگزاری انتخابات پرشور نخواهیم بود. 


